

candell (UA), que tingué com a objecte el panorama literari valencià, que comptà amb l'editora Sandra Caspir, l'escriptor i docent Francesc Gisbert, la llibretera Eva Gisbert i la bibliotecària Llúcia Signes. Els ponents coincidiren a observar que cal un esforç conjunt i coordinat entre administracions, editorials, llibreries, biblioteques i centres educatius per a la difusió de la literatura en valencià; remarcaren la importància de la renovació de les propostes literàries i de les dinamitzacions i activitats que s'hi fan i van valorar positivament l'evolució del mercat literari en català, tot i trobar a faltar una major comunicació amb la resta de territoris catalanoparlants i una apostia política més decidida i ferma en aquest àmbit.

Vicent VIDAL LLORET
Universitat d'Alacant
Pau GALLEGU FRANCÉS
Universitat d'Alacant

Xornaes Nueves Llendes na Filoloxía Asturiana (Uviéu, 22 y 23 de payares de 2023). — Nel pasáu mes de payares, la Universidá d'Uviéu acoyó la primer edición de les Xornaes Nueves Llendes na Filoloxía Asturiana: una iniciativa entamada por siete investigadores del Seminariu de Filoloxía Asturiana (SFA) y de los Departamentos de Filoloxía Española y Filoloxía Clásica y Románica, col sofitu del Gobiernu d'Asturies.

Les Xornaes «Nueves Llendes na Filoloxía Asturiana» surden, per un llau, del interés por aproximar a los Estudios Asturianos les corrientes y metodoloxíes d'actualidá que se vienen trabayando nosotros campos y contestos sociollingüísticos afines; y, per otru llau, respuenden a la voluntá de reflexonar sobre los retos que se presenten anguaño pa la Filoloxía Asturiana, col envís de seguir enanchando los horizontes d'estudiu. Poro, l'alcuentru vien a sumar un nuevu espaciu académicu de diálogu al rodriu de los Estudios Asturianos, complementariu a otres iniciatives de prestixu que lu preceden, como les «Xornaes Internacionales d'Estudiu» de l'Academia de la Llingua Asturiana (ALLA) y les conferencies del Real Institutu d'Estudios Asturianos (RIDEA), ensin escaecer el puxu d'otros eventos más nuevos, como los congresos organizaos pola Society for the Analysis of Cultural Topics and Linguistic Identities N'Asturias (SAnTINA) y pola Asociación de traductores profesionales n'asturianu Verbéu, qu'acumulen pel momentu dos ediciones.

Teniendo en consideranza'l calter reflexivu y dialóxicu d'estes primeres Xornaes, diseñóse un programa con diez intervenciones estenses, de sesenta minutos de duración caúna, nes que se convidó a participar como ponentes a doce especialistes de los campos de la filoloxía y la (socio)llingüística. En concreto, la conferencia inaugural, titulada «El asturiano en las grandes obras de la romanística contemporánea», foi pronunciada por José Enrique Gargallo, Caderalgu de Filoloxía Románica de la Universitat de Barcelona, y punxo'l ramu a les xornaes Javier Giralt Latorre, presidente de l'Academia Aragonesa de la Lengua y profesor de Filoloxía catalana na Universidá de Zaragoza, cola conferencia de clausura: «El espejismo de la España plurilingüe».

El restu de les intervenciones, repartíes ente los dos díes, articuláronse al rodriu de cuatro bloques temáticos, col envís de suxerir avances teóricos y empíricos en varies estayes que resulten d'interés pal progresu de los Estudios Asturianos. Asina, la Sesión 1, nomada «La llingüística y les ideoloxíes» y moderada pol profesor Ramón d'Andrés Díaz, tuvo como finalidá averiar a esti contestu una temática que ye davezu esplorada dende aproximaciones como la semiótica y la socio-llingüística. Representaron esti bloque'l profesor Enrique del Teso Martín, de la Universidá d'Uviéu, cola conferencia «Saber intuitivo y saber objetivo. Por qué es tan fácil mantener mitos ideológicos sobre las lenguas», y la profesora Iraide Ibarretxe Antuñano, de la Universidá de Zaragoza, cola ponencia: «Lenguas buenas, lenguas malas: cómo entender y cómo superar los prejuici-

os lingüísticos». Pa seguir, na Sesión 2, titulada «Enanchando l'horizonte de la gramática asturiana» y conducida pol profesor Xuan Bustu Cortina, abrióse otru espaciu acutáu a la gramática pa considerar dellos enfoques menos atendíos na tradición de los Estudios Asturianos, per aciu de dos ponencies: «La llende ente sustantivos cuantificadores y minimizadores», de Rosabel San Segundo Cachero, y «El asturiano y el inglés en contraste: constituyentes temáticos en oraciones subordinadas», de Julio Villa García, dambos profesores de la Universidá d'Uviéu.

La segunda xornada escomencipió cola Sesión 3, «Cuando les llingües se toquen y s'entemecen (contactos ente llingües)», moderada pol profesor Xulio Viejo Fernández y dedicada a la presentación de proyeutos de configuración y análisis de corpus llingüísticos. En primer llugar, el profesor Xosé Afonso Álvarez Pérez, de la Universidá d'Alcalá, compartió los avances del proyeutu FRONTESPO cola ponencia «Documentación lingüística y bibliográfica del asturleonés en la frontera España-Portugal: la contribución del proyecto FRONTESPO». Darréu, Sara Gómez Seibane, profesora de la Universidá de La Rioja, faló de la contribución de los datos asturianos al proyeutu COREC na ponencia: «Explotando el proyecto COREC: datos para la duplicación del objeto indirecto en Asturias». Pa rematar, la Sesión 4, moderada pol escritor Miguel Rodríguez Montevaro, tuvo compuesta por una mesa d'autores y una ponencia dirixida a valorar el sitiu de la lliteratura asturiana nel mundu hispánicu, asina como les rellaciones ente estos dos ámbitos y los posibles aportes de la teoría lliteraria al análisis actual de les lletres asturianes. Na mesa d'autores asturianos participaron el periodista Francisco Álvarez, la editora Esther Prieto y l'ensayista José Ángel Gayol. Zarró esti bloque'l profesor Javier García Rodríguez, de la Universidá d'Uviéu, cola ponencia «Espacios de la literatura: sistema, canon, márgenes y afueras», na que repasó conceutos clave pa comprender les tendencies y xéneros nuevos que van emerxendo adulces nel panorama lliterariu asturianu.

Al pesle d'esta primer edición, calificada polos ponentes y asistentes como una formación prestosa y granible, el Comité organizador agradeció a los presentes la participación y camentólos qu'acutaren la fecha pal añu viniente.

Gonzalo LLAMEDO-PANDIELLA
Universidá d'Uviéu

VI Colloqui Internacional «La Lingüística de Pompeu Fabra» (Tarragona, 28, 29 i 30 de novembre del 2023). — El Departament de Filologia Catalana de la Universitat Rovira i Virgili organiza, des del 1998, un colloqui internacional de carácter quinquenal al voltant de la figura de Fabra que aplega estudis i reflexions sobre la figura d'aquest lingüista, la seva obra i les obres normativas de l'Institut d'Estudis Catalans; tot plegat ajuda a precisar i matisar les coordenades històriques i lingüísticas que van fer possible aquella conjunció aleshores i que han fet posible una nova conjuntura i un nou marc referencial propis del segle XXI.

Des d'aquell més o menys remot 1998, en què es va voler commemorar el 50è aniversari de la mort de Pompeu Fabra, ja ha passat un quart de segle, cosa que ha permès dur a terme i materializar cinc colloquis més. El II Colloqui, el 2003, va suposar la continuació de la proposta congressista, motivada per l'èxit entre la comunitat científica i les perspectives que s'havien portat a collació cinc anys abans. El III Colloqui, el 2008, va significar la consolidació d'una cita de referència entre els professionals i els estudiosos de la llengua catalana, que va fer de la Universitat Rovira i Virgili un pol d'atracció dels estudis de lingüística. El IV Colloqui, el 2013, va oferir un programa que superava, com en les altres ocasions, plantejamets estrictamente hagiogràfics i revisava profundament l'obra fabriana i la seva vigència en l'àmbit de la planificació lingüística. El V Colloqui, el 2018, coincident amb la celebració de l'Any Fabra i amb la publicació de la *Gramàtica*